
 

 

 

Folketingets Sundhedsudvalg har den 17. maj 2022 stillet følgende spørgsmål nr. 753 

(Alm. del) til sundhedsministeren, som hermed besvares endeligt. Spørgsmålet er stil‐

let efter ønske fra Jens Henrik Thulesen Dahl (DF). 

 

Spørgsmål nr. 753:  

”Hvad kan ministeren oplyse, om sundhedsvæsenets anvendelse af EDTA‐behandling 

til åreforkalkninger og forbedring af blodkredsløbet med henblik på at undgå benam‐

putationer?” 

 

Svar: 

Der er til brug for besvarelsen af spørgsmålet indhentet bidrag fra Danske Regioner, 

som oplyser følgende:  

 

”EDTA‐behandling anbefales hverken i internationale eller nationale retningslinjer for 

behandling af åreforkalkning. EDTA‐behandling bliver ikke anvendt i regionerne på de 

offentlige sygehuse, da der ikke foreligger evidens for at behandlingen skulle af‐

hjælpe åreforkalkning. 

 

Der er i 2020 foretaget et Cochrane‐review, hvor det fremgår, at der ingen tydelig 

forskel var på effekten af EDTA‐behandling over for placebo‐behandling/ingen be‐

handling af patienter med åreforkalkning. 

 

Der findes muligvis private klinikker, der tilbyder EDTA‐behandling, som gives i drop. 

Behandlingen har været anvendt mod blyforgiftning, da EDTA (ethylen‐diamintetra‐

eddikesyre) binder sig til bly i blodet og fører det ud af kroppen via urinen.” 

 

Til besvarelsen har Sundhedsstyrelsen oplyst, at de ikke har viden om, hvordan og 

hvor ofte EDTA‐behandling bliver brugt. Sundhedsstyrelsen henviser til Danske Regio‐

ner for besvarelse af spørgsmålet.  

 

Jeg kan henholde mig til oplysningerne fra Danske Regioner og Sundhedsstyrelsen.  
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